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Ýslâmiyet"Es.le.me" fiilinin ism-i faili olup "Ýslâm" ile ayný kökten gelir. Ýslâm lügatta itaat etmek, boyun eðmek, baðlanmak, bir þeye
teslim olmak, kendini Allah'a vermek, ihlaslý davranmak, samimiyetle ve içten gelerek yönelmek, müslüman olmak, Ýslâm'a
girmek; Yüce Allah'a itaat etmek, Peygamberimiz Hz. Muhammed'in getirdiði din adýna bildirmiþ olduðu þeylerin hepsini
benimsemek, þer'î hükümlere baðlýlýk göstermek, Ýslâmiyeti bir din olarak kabul etmektir (Bkz. el-Bakara: 2/112, 131-133; Âlu Ýmrân:
3/20, 83; en-Nisa: 4/125; el-Mâide, 5/44; el-En'âm: 6/14; en-Nahl: 16/81-83; el-Hacc: 22/34; en-Neml: 27/44; Lokman:
31/22, es-Sâffât: 37/103; ez-Zümer: 39/54; el-Fetih: 48/16; el-Cinn: 72/14)."Ýslâm" ile "müslim" veya "müslüman" kelimeleri
arasýnda sýký bir iliþki vardýr. Bu sebeple, "Ýslâm" kelimesinin Iüðat ve ýstýlah manasýnda zikredilen özellikleri taþýyan kimseye de müslim
veya müsliman denilmiþtir. Müsliman, Farsça "müslim''in çoðuludur. Halk dilinde bu kelime müslüman þeklinde kullanýlmaktadýr ve bu
þekilde þöhret bulmuþtur.Kur-'ân-ý Kerim'de iman ile Ýslâm, bazan ayný manada kullanýlmýþ, bazan da farklý kavramlar olarak ele
alýnmýþtýr. Ýman ile Ýslâm, ayný manâda kullanýlýrsa; bu durumda Ýslâm deyince, Ýslam'ýn gerekleri olan hükümlerin dinden olduðuna
inanmak, Ýslâm'ý bir din olarak benimsemek ve ona boyun eðmek manâsý anlaþýlýr.Ýslâm çok geniþ bir kavramdýr ve kýsaca "Ýhlâs, inkýyad
ve teslimiyet" demektir. Teslimiyet ise üç türlü olur: Ya kalben olur ki; bu kat'î inanç demektir. Veya dil ile olur ki; bu da ikrardýr.
Ya da organlarla olur. Bunlar da ibadetlerdir. Bu üç þeklin en üstünü kalb ile olanýdýr. Ýþte Ýslâm'ýn üç þeklinden biri olan kalbin teslimiyet
ve baðlýlýðýna iman denilir. Matüridîler bu anlayýþtan hareketle, imanla Ýslâm'ý bir telakki etmiþlerdir (bk. Matüridî, Kitabü't-Tevhîd, s.
398).Ýslâm inançlarý açýsýndan da iman ile Ýslâm bir kabul edilmiþtir. Zira Ýslâm, þer'î hükümleri kabul etmek manâsýnda boyun eðmektir. Bu
da tasdikin hakikatýdýr. Ayný þekilde Ýslâm'ýn bir zâhirî, bir de bâtýnî yönü vardýr. Bâtýnî yönden inkýyad ve boyun eðmek tasdikýn kendisidir.
Zâhirî yönden boyun eðmekse ikrar etmektir. Þu halde bir kimse hakkýnda "mü'mindir, fakat müslüman deðildir"; yahut "müslümandýr,
fakat mü'min deðildir" þeklinde bir hüküm doðru olmaz. Çünkü insanlar Hz. Peygamber zamanýnda üç fýrka üzerinde toplanmaktaydý:
"Mü'min, münafýk, kâfir. Bunlar arasýnda bir dördüncüsü yoktur" (Ýmam A'zam, Fýkh-ý Ekber Aliyyü'l-Kari Þerhi, trc. Yunus V. Yavuz, s.
361-362).Hz. Peygamber'in teblið etmiþ olduðu dine Ýslâm, o dinin mensuplarýna "müslüman" adýnýn bizzat Yüce Allah tarafýndan
verilmiþ olmasý da mü'min ile müslüman arasýnda bir ayýrým yapýlmadýðýný göstermektedir (Alû Ýmrân, 3/85; el-Mâide, 5/3, el-Hacc,
22/78; ez-Zâriyat: 51/35). Ýman ile Ýslâm'ýn ayný mefhumlar olduðu Kur'ân'ýn da ifade ettiði bir husustur (Yunus, 10/84; en-Neml:
27/81; ez-Zâriyât: 51/35 vd). Þu halde "iman kalben tasdik etmek olup bâtýnî baðlýlýktan ibarettir. Ýslâm ise, bu bâtýnî baðlýlýðý dil ile ikrar
ederek açýklamak ve Ýslâm'a âit hükümleri kabul etmektir. Bu sebeple namaz kýlmak ve zekât vermeyi Ýslâm'ýn manâsý içine sokmakta
bir sakýnca yoktur... (Ýmam A'zam, a.g.e., s. 363). Bu gerçek þu âyette açýk bir þekilde dile getirilmiþtir: "... Daha önce ve Kur'ân'da,
Peygamber'in size þahid olmasý, sizin de insanlara Þahid olmanýz için size müslüman adýný veren O'dur. Artýk namaz kýlýn, zekat
verin, Allah'ýn emirlerine sarýlýn. O sizin sâhibinizdir. Ne güzel sahib ve ne güzel yardýmcýdýr!" (el-Hacc, 22/78).Buna göre, "iman-
Ýslâm" veya "mü'min-müslim" kelimeleri arasýnda netice itibariyle bir fark yoktur. Ancak, Kur'ân-ý Kerim'in bir yerinde "Ýslâm", "dýþ
görünüþ itibariyle müslüman olmak" anlamýnda gelmektedir. Þöyle ki: "Habibim! Bedevîler, "inandýk" dediler. De ki: "Ýnanmadýnýz ama
Ýslâm olduk deyin (çünkü iman gönülden olur... Ýslâm ise itaat ederek barýþa girmek, savaþý "býrakmaktýr. Savaþý býrakmakla Ýslâm olup
güvene girdiniz). Fakat henüz iman gönüllerinize yerleþmedi; eðer Allah'a ve Peygamberine itaat ederseniz, iþlediklerinizden bir
þey eksilmez..." (el-Hucurât, 49/14).Müslim sözcüðü tekil olarak yalnýz iki âyet-i kerimede geçer. "Îbrahim ne Yahudi idi ne de
Hristiyandý. Fakat o, doðruya yönelmiþ bir müslim(müslüman)dý. Müþriklerden de deðildi" (Âlû Ýmrân, 3/67). Baþka bir âyette, Yûsuf(a.s.)'ýn
Mýsýr'da büyük mülk ve nimetlere kavuþtuktan sonra þöyle dua ettiði bildirilir: "Rabbim! Bana mülk verdin, bana rüyalarýn tabirini öðrettin.
Ey göklerin ve yerin yaratýcýsý! Dünya ve âhirette dostum Sen'sin. Benim canýmý müslüman olarak al ve beni salihlere kat" (Yusuf,
12/101).Hz. Ýbrahim ve Ýsmail (a.s.) Kâ'be-i Muazzama'nýn temelini yükseltirken þöyle dua etmiþlerdi: "Rabbimiz! Ýkimizi de Sana
teslim olan (müslimeyn) kýl. Soyumuzdan da, Sana teslim olan bir ümmet meydana getir" (el-Bakara, 2/128).Müslim kelimesi
pek çok âyette çoðul olarak geçer. Bu arada Kur'ân-ý Kerim'de erkek müslümanlardan çokça söz edildiði halde, kadýnlardan söz
edilmemesi bazý sahabe hanýmlarýnýn dikkatini çekmiþ ve Allah'ýn Rasûlüne bu konuda baþvuranlar olmuþtur. bunun üzerine þu âyet
inmiþtir: "Müslüman erkeklerle müslüman kadýnlara, mü'min erkeklerle mü'min kadýnlara, ibadete devam eden erkeklerle ibadete
devam eden kadýnlara, sadýk erkeklerle sadýk kadýnlara, sabýrlý erkeklerle sabýrlý kadýnlara, Allah'tan hakkýyla korkan erkeklerle
Allah'tan hakkýyla korkan kadýnlara, sadaka veren erkeklerle sadaka veren kadýnlara, oruç tutan erkeklerle oruç tutan
kadýnlara, iffetlerini koruyan erkeklerle iffetlerini koruyan kadýnlara, Allah'ý çok zikreden erkeklerle, Allah'ý çok zikreden
kadýnlara, þüphesiz ki Allah maðfiret ve büyük bir mükâfat hazýrlamýþtýr" (el-Ahzâb, 33/35).Râgýb el-Isfahanî'ye göre Ýslâm iki kýsma ayrýlýr:
Birincisi, iman'ýn daha aþaðýsýndadýr ki bu, dil ile itiraftýr. Yukarýda geçen âyette bu kasdedilir. Ýkincisi ise, imanýn üzerindedir ki, bu
da dil ile itirafýn yanýnda kalb ile itikad, fiil ile yerine getirme ve Allah'ýn tüm kaza ve kaderinde O'na teslimiyet göstermektir.
Nitekim Ýbrahim (a.s.)'a "Rabbi: "Teslim ol" buyurduðunda, "Âlemlerin Rabb'ine teslim oldum" demiþti..." (el-Bakara, 2/131).
Yine "Allah katýnda din Ýslâm'dýr..." (Âl-u Ýmrân, 3/19): "Kim Ýslâm'dan baþka bir din ararsa, bilsin ki (o din) ondan kabul
edilmeyecek ve o, âhirette kaybedenlerden olacaktýr" (Âl-u Ýmrân, 3/85) âyetleri Ýslâm'ýn ikinci türünü belirtir (Râgýb el-Ýsfahanî, el-
Müfredat, s. 351-352).Sa'd b.Ebi Vakkas'ýn, babasý Sa'd'tan naklen haber verdiðine göre, Rasûlüllah (s.a.s.), (Sa'd da
aralarýnda oturmakta iken bir kaç kiþiye dünyalýk vermiþ) Sa'd hâdiseyi þöyle anlatmýþtýr: "Rasûlüllah (s.a.s.) onlardan birine bir þey
vermedi. Halbuki en çok beðendiðim o idi. Bunun üzerine ben:- Ya Rasûlüllah! Filaný niçin kenara býraktýn? Vallahi ben onu iyi bir
mü'nýin görüyorum, dedim. Rasûlüllah (s.a.s.): "Yahud müslim" dedi. Biraz sustum. Sonra yine o zat hakkýndaki bilgim galebe
çalarak;-Ya Rasulallah! Filaný niçin kenara býraktýn? Vallahi ben onu iyi bir mü'min görüyorum, dedim. Rasulüllah (sas): "Yahud
müslim" buyurdu. Sonra yine o zat hakkýndaki bilgim galebe çaldý. Ve; ya Rasûlüllah! Filaný niçin býraktýn? Vallahi ben onu iyi
mü'min görüyorum, dedim. Rasûlüllah (s.a.s.) tekrar:"Yahud müslim" buyurdu ve ilave ederek: "Ey Sa'd! Ben -baþkasý benim için
daha makbul olduðu halde- bazan sýrf bir adam yüz üstü Cehenneme atýlýr endiþesiyle ona bir þeyler veriyorum" buyurdular (Buhârî,
Ýman: 19; Müslim, Ýman, 236, 237). Hadisin zahiri: "... De ki: Siz iman etmediniz, bâri müslüman olduk deyin" (el-Hucurât, 49/14)
ayetine uymaktadýr. Hadiste Rasulullah (s.a.s.), imanýn Ýslâm'a nazaran daha özel olduðuna iþaret etmiþtir. Ayrýca, o þahsýn münafýk
olmadýðýný, müslüman olduðunu da belirtmiþtir. Ona vermeyiþinin sebebi ise, onun müslüman olduðunu bilmiþ olmasýdýr. Rasûlüllah'ýn
esas gayesi, daha çok müellefe-i kulûb durumunda olan kimselere bir þeyler vermek suretiyle onlarýn kalblerini Ýslâm'a
kazanmaktý. Ayný zamanda "yahud müslim" sözü ile bir gerçeðe de iþaret etmek istiyordu. O da imanýn bir kalb iþi olduðu ve kalbde
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olana kolay kolay vakýf olunamayacaðý, onun için de "müslim" demenin daha uygun olacaðý gerçeði idi. Ayný þekilde, bir kimseyi
överken onun bâtýnî (iç) durumunu söylemekten sakýnmak gerekir. Çünkü insanýn iç dünyasýný yalnýz Allah Teâlâ bileceðinden, insanýn zâhirî
durumuna bakarak "müslim" demenin daha uygun olduðu dile getirilmek istenmiþtir (Ýbn Kesîr, Tefsiru'l-Kur'âni'l-Azîm, IV, 219;
Tecrîd-i Sarih tercemesi, I, 40).Genel olarak Hz. Peygamber de "iman" ile "Ýslam" veya "mü'min" ile "müslim" arasýnda ayýrým
yapmamýþtýr. Hattâ ayný þeyi ifade etmek üzere söylenen hadislerde bazan "müslim", bazan da "mü'min" kelimeleri kullanýlmýþtýr (bkz.
Buhârî, Ýman: 20, 36; Nesâî, Ýman: 3, 4; Ebu Davud, Edeb, 47; Ahmed b. Hanbel, Müsned, IV, 89, 90, 162).Müslümanýn tanýmý,
karakteristik özellikleri ve birbirlerine karþý nasýl olmalarý gerektiði özetle þöyle belirtilmiþtir:"Müslüman, diðer müslümanlarýn elinden ve
dilinden emin olduðu kimsedir" (Buhârî, Ýman: 4; Müslim, Ýman: 64, 65, 66; Ebu Davud, Cihad: 2; Tirmizi, Kiyame: 52; Nesâî,
Ýman, 8, 8);"Kim bizim kýldýðýmýz namazý kýlar, kýblemize yönelir ve kestiðimiz kurbanýn etinden yerse, iþte o müslümandýr" (Nesaî, Ýman:
9);"Müslüman müslümanýn kardeþidir. Ona zulmetmez ve baþkalarýnýn zulmetmesine de razý olmaz..." (Buhârî, Mezâlim, 3); "Bir
müslümana küfretmek fâsýklýk, onu öldürmek ise küfürdür"(Buhârî, Ýman: 36; Müslim, Ýman: 116)."Ýslâm'a gir, kurtulursun" (Buhârî, Bed'ul
Vahy, 6, Cihâd, 102, Tefsîru Sûre 3, 4; Müslim, Cihâd: 74; Ýbn Mâce, Mukaddime, 10); "Müslümanýn müslümana kaný, malý ve ýrzý
haramdýr" (Müslim, Birr: 32; Ahmed b. Hanbel, III, 491); "Müslümanýn müslüman üzerinde beþ hakký vardýr: Selâmýný almak, davetine
icabet etmek, cenazesinde hazýr bulunmak, hastalandýðý zaman ziyaret etmek ve aksýrdýðý zaman Allah'a hamdederse
"yerhamüke'llahü (Allah sana rahmet etsin)" demek" (Buhârî, Cenâiz: 2; Müslim, Selâm, 4-6; Tirmizî, Edeb: 1; Ýbn Mâce, Cenâiz: 1;
Ahmed b. Hanbel, II, 332, 372, 412, 540).Ýman kalb iþi olduðu halde, Ýslâm daha çok imanýn amel olarak dýþarýya yansýmasýný ifade
eder. Nitekim Cibril hadisinde, iman tarif edilirken; "Allah'a, meleklere, kitaplara, peygamberlere, kýyamet gününe, hayýr ve
þerrin Allahû Teâlâ'dan olduðuna inanmandýr" buyurulurken; Ýslâm'ýn tarifinde, topluma ilân edilen ve amel olarak yapýlmasý
gereken prensipler, yani Ýslâm'ýn beþ þartý sayýlýr: "Ýslâm, Allah'tan baþka hiç bir ilâh olmadýðýna ve Hz. Muhammed'in Allah'ýn rasûlü
olduðuna þehadet etmen, namazý kýlman, zekâtý vermen, ramazan orucunu tutman ve gücün yetiyorsa hac farizasýný yerine
getirmendir" (Buhârî, Ýmân, 34, 37, Þehâdat: 26, Tefsîru Sûre: 31/2; Müslim, Ýmân: 5, 7, 8; Ebû Dâvud, Sünne: 16; Tirmizî, Ýmân:
4)."Müslüman, sevdiðini Allah için seven, Allah'ý ve Rasûlü'nü her Þeyden çok seven ve Allah kendisine imaný nasip ettikten sonra
tekrar küfre dönmeyi, cehenneme yüz üstü atýlmaktan daha tehlikeli gören kimsedir" (Nesâî, Ýmân: 3, 4);"Müslüman, diðer müslümanlarýn
canýna, malýna ve namusuna saygý duyan kimsedir" (Ahmed b. Hanbel, a.g.e., II, 491);"Bir müslümanýn, din kardeþine üç günden
fazla dargýn durmasý helâl olmaz" (Buhârî, Edeb: 57; Müslim, Birr: 23, 25; Ebu Davud, Edeb: 47; Tirmizi, Birr: 21, 24; Ýbn Mace,
Mukaddime: 7; Ahmed b. Hanbel, a.g.e., I, 176).Hangi müslümanlýk daha hayýrlýdýr diyen birine Rasûlüllah (s.a.s.); "Tanýdýðýn ve
tanýmadýðýn herkese yemek ikram eder ve selam verirsin " cevabýný vermiþtir (Buhârî, Ýman: 6, 20; Müslim, Ýman: 63; Nesaî, Ýman:
12). Þu halde cömertlik ve Allah'ýn selâmýnýn yayýlmasý da Ýslâm'ýn prensiplerinden ve müslümanlarýn örnek vasýflarýndandýr.Kalbinde
imaný olan her insan ayný zamanda müslümandýr. Fakat her müslüman mü'min olmayabilir. Ýslam'da asýl olan iman ve amelin
birlikte bulunmasýdýr. Ýbadetler, insanlar arasý münasebetleri düzenleyen hükümler ve bunlara uymayanlar için öngörülen dünyevî ve
uhrevî müeyyideler bir bütün olarak alýnýr, birbirini tâmamlayacak þekilde kiþi ve toplum hayatýnda uygulamaya konulursa "Ýslâm'a
gir, kurtulmuþ olursun" hadisinin haber verdiði gerçek ortaya çýkar.Ýbadet ve muamelelerden soyutlanmýþ, kalbteki bir imanýn
korunmasý güçtür. Aylarca veya yýllarca namaz, oruç, zekât ibadetini tanýmamýþ, günlük iþlerinde Ýslâmî bir endiþesi olmayan bir kimsenin
kalbi kararabilir ve Ýlâhî duygulara karþý duyarlýlýðýný kaybedebilir. Özellikle kendilerini amelden müstaðnî görerek baþkalarýný irþad etmeye
çalýþmanýn çirkinliði Kur'an-ý Kerim'de þöyle belirtilir: "Ey iman edenler! Yapmayacaðýnýz þeyi niçin söyleyip duruyorsunuz?" (es-Saff,
61/2). "Ýnsanlara iyiliði emrediyor da, kendi nefsinizi unutuyor musunuz? Oysa siz, kitabý da okuyorsunuz. Hiç düþünmez
misiniz?" (el-Bakara, 2/44).Sonuç olarak müslüman; özü, sözü ve iþleriyle en doðru hareket eden, haksýzlýk yapmayan, daima her iþin
iyi yanýný görmeye ve almaya çalýþan, dünyada her davranýþýnýn yazýcý melekler tarafýndan tespit edildiðine inanan kimsedir. 
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